

22-June-2015

Oman: Expression of support to the UN Special Rapporteur on the rights to freedom of peaceful assembly and of association

<http://www.gc4hr.org/news/view/1028>



The undersigned organisations express their support to Mr. **Maina Kiai** the United Nations Special Rapporteur on the rights to freedom of peaceful assembly and association and welcomes his statement at the UN Human Rights Council.

On 17 June 2015, at the 29th session of the UN Human Rights Council Mr. Maina Kaia made a statement and presented his report on his visit to Oman in September 2014. He expressed his dismay at alleged reprisals against civil society members, who had engaged with him during his visit and stated ‘ I am disappointed that the authorities did not take my observations in the spirit in which they are offered, that of constructive dialogue’.

During the mission he met with Government bodies and members of civil society and raised concerns regarding restrictions on the rights to freedom of peaceful assembly. To date however, the Omani Government has failed to address these concerns and has attempted to intimidate the Special Rapporteur and civil society members.

In his statement Mr. Maina Kiai outlined how broadly worded legal provisions give excessive discretion to Omani authorities and create uncertainties about what actions attract penalties. He also noted that peaceful assemblies were dispersed without explanation and activists targeted. In terms of the right to freedom of association he expressed concern regarding the registration of organisations and the authorities power to restructure associations to ‘promote efficiency’.

On a more global level the Special Rapporteur said that despite reporting little improvement in the exercise of the rights of freedom of peaceful assembly and association he remains optimistic due to the ‘ incredible courage and determination of activists and ordinary people who refuse to be cowed or defeated, even if it means paying with their lives’.

The undersigned organisations once again express their on-going support for the work of the Special Rapporteur and his team and calls on the Government of Oman to fully co-operate with him and the UN mandate on the rights to freedom of peaceful assembly and association in addition to implement the recommendations set out in the country report.

Signatories:

Arabic Network for Human Rights Information (ANHRI)

Cairo Institute for Human Rights Studies (CIHRS)

CIVICUS World Alliance for Citizen Participation

Front Line Defenders (FLDs)

Gulf Center for Human Rights (GCHR)

International Federation for Human Rights (FIDH), within the framework of the

Observatory for the Protection of Human Rights Defenders

International Service for Human Rights (ISHR)

World Organisation Against Torture (OMCT), within the framework of the

Observatory for the Protection of Human Rights Defenders

عمان: التعبير عن دعم مقرر الأمم المتحدة الخاص المعني بالحق في حرية التجمع السلمي وتكوين الجمعيات

<http://www.gc4hr.org/news/view/1029>

ان المنظمات الموقعة أدناه تعبر عن دعمها السيد ماينا كياي المقرر الخاص للأمم المتحدة المعني بالحق في حرية التجمع السلمي وتكوين الجمعيات وترحب ببيانه في مجلس حقوق الإنسان التابع للأمم المتحدة.

بتاريخ 17 يونيو/حزيران 2015، وخلال الدورة 29 لمجلس حقوق الإنسان قرأ السيد ماينا كياي بياناً وقدم تقريره عن زيارته ال عُمان في سبتمبر/أيلول 2014. ولقد أعرب عن استيائه من الحملات الانتقامية المزعومة ضد أعضاء المجتمع المدني، من الذين عملوا معه خلال زيارته، وقال "أشعر بخيبة أمل من أن السلطات لم تأخذ ملاحظاتي بالروحانية التي بها تم عرضها عليهم، وهي الحوار البناء."

لقد اجتمع أثناء البعثة مع الهيئات الحكومية وأعضاء المجتمع المدني وأثار المخاوف بشأن القيود المفروضة على الحق في حرية التجمع السلمي. ولكن حتى الآن، فشلت الحكومة العمانية بمعالجة هذه المخاوف، وحاولت ترهيب المقرر الخاص وأفراد المجتمع المدني.

وبين السيد ماينا كياي في كلمته كيف ان أحكاماً قانونية فضفاضة تعطي حرية تصرف مفرطة للسلطات العمانية و تخلق الشكوك حول أي نشاطات ستعرض للعقوبات. كما أشار إلى أن التجمعات السلمية كانت تُفرق بدون تفسير ويتم استهداف الناشطين. وبشأن الحق في حرية تكوين الجمعيات أعرب عن قلقه حول تسجيل المنظمات وقدرة السلطات على إعادة هيكلة الجمعيات من أجل "تعزيز الكفاءة".

وقال المقرر الخاص على مستوى أكثر عالمية أنه على الرغم من إخباره عن تحسن طفيف في ممارسة الحق في حرية التجمع السلمي وتكوين الجمعيات إلا إنه ما زال متفانلاً بسبب "شجاعة وعزيمة الناشطين والمواطنين العاديين الذين يرفضون أن يتم تخويفهم أو هزيمتهم ، حتى لو كان ذلك يعني دفع الثمن من حياتهم".

تعرب المنظمات الموقعة مرة أخرى عن دعمها لعمل المقرر الخاص وفريقه وتدعو حكومة سلطنة عمان إلى التعاون الكامل معه ومع تفويض الامم المتحدة عن الحق في حرية التجمع السلمي وتكوين الجمعيات وكذلك تنفيذ التوصيات الواردة في التقرير القطري.

المنظمات الموقعة:

الشبكة العربية لمعلومات حقوق الإنسان

مركز القاهرة لدراسات حقوق الإنسان

سيفكاس

فرونت لاين ديفنדרز

مركز الخليج لحقوق الإنسان

الفدرالية الدولية لحقوق الإنسان تحت مظلة مرصد حماية مدافعي حقوق الإنسان

الخدمة الدولية لحقوق الإنسان
المنظمة الدولية ضد العنف تحت مظلة مرصد حماية مدافعي حقوق الإنسان